
شمـاره صد و شانزدهم30      

 با تلاش یك دانشجو صورت گرفت: ساخت سازه مقاوم با استفاده 
از الياف سلولزي 

 
"سازه تقويت شده با رزين پايه سيليس-کلسيم با استفاده از الياف سلولزي" با تلاش 
يك دانشجوي مبتكر ساخته شــد. به گزارش ايسنا ، غلامرضا فروغي، دانشجوي 
دانشگاه آزاد اسلامي بردسير و سازنده اين سازه، گفت: اين سازه به علت استفاده از 
الياف گياهي و چسب معدني و بر اساس خاصيت تورژسانس (جذب مواد محلول به 
داخل سلول گياهي)، عايقي مناسب در برابر گرما ، سرما و صوت است. دانشجوي 
مهندسي شيمي، به توانايي ترکيب به كار رفته در اين سازه كه شامل رزين معدني و 
شيميايي است اشاره و تصريح کرد: آهن مشبک كه به صورت حصار در اطراف سازه 
به كار رفته، باعث افزايش مقاومت و توانايي عمليات ثانويه مانند نما، گچ و سيمان 
و.... برروي آن مي شود. عضو باشگاه پژوهشگران جوان دانشگاه آزاد اسلامي بردسير 
افزود: اين سازه از لحاظ هزينه نيز باصرفه است و جهت مقاوم تر و سبک بودن آن از 
پوشال گياهان مختلف ساخته شده است. فروغي گفت: استفاده از اين سازه سرعت 
عمليات اجرايي ســاخت و ساز در شــرايط خاص را بالا برده و از مصرف سيمان و 
مصالــح زياد جلوگيري مي کند. همچنين برابر آتش مقاوم بوده و در صورت پايان 

يافتن عمر مفيد آن هيچ گونه آلودگي زيست محيطي ايجاد نخواهد کرد. 

 بزرگ ترین الياف جهان از تار عنکبوت ساخته شد 

به گزارش برنا ، 2 هنرمند به نام های "ســيمون پيرز" و "نيکلاس گادلی" موفق به 
توليد بزرگ ترين الياف ابريشم جهان شدند. پيرز و گادلی با استفاده از تارهای تنيده 
شده و طلايی رنگ ميليون ها عنکبوت ماداگاسکاری اين الياف را توليد کردند. برای 
نمونه 1,2 ميليون عنکبوت ماده تارهای طلايی لازم برای بافت يک کلاه لبه دار را 

تنيدند. 

 سوءاستفاده دلالان بازار پوشاک از توافقنامه تجارت آزاد با سوریه 

برخی دلالان بازار پوشــاک در تماســی با توليدکنندگان صنايع نســاجی، اعلام 
می کنند که برای برخورداری از تخفيف 60 درصدی ســود بازرگانی واردات کالا از 
سوريه که مصوبه جديد دولت است، اجناس ترکيه ای و چينی را در سوريه تحويل 
بگيرند و با واردات از ســوريه، تخفيف 60 درصدی را نصيب خود کنند. به گزارش 
خبرنگار مهر، چند هفته ای بيشــتر از امضا و ابلاغ موافقت نامه تجارت آزاد ايران با 

ســوريه بيشتر نمی گذرد، اما برخی دلالان در همين فضا دست به کار شده اند و با 
شــيوه های مختلف قصد دارند تا زمينه را برای سود بيشتر خود فراهم کنند؛ آنها 
می گردند تا در فضای غيرشــفاف اقتصاد ايران، از رانت ها اســتفاده کرده و برخی 
اوقات با سندســازی، زمينه را برای سودهای کلان خود فراهم کرده و پای برخی 
توليدکنندگان و فروشندگان را نيز به ميان بکشند. اين بار آنها روانه صنعت پوشاک 
شده اند تا از قوانين موجود و عدم نظارت بر اجرای آنها سوءاستفاده کرده و فضايی 
را برای خود فراهم کنند که بتوانند سود بيشتری ببرند و با ارايه پيشنهادهايی به 
توليدکنندگان و واردکنندگان برخی اقلام، آن ها را وسوسه کنند که سود بيشتری 
را ببرند و کار و کاسبی دلالان را نيز رونق بخشند. در اين ميان، يکی از راهکارهای 
دلالان استفاده از مفاد موافقت نامه تجارت آزاد ايران با سوريه اين است که بر اساس 
آن، واردات کالا از سوريه، مشمول تخفيف 60 درصدی در سود بازرگانی می شود. 
همين موضوع و امتياز کافی است تا دلالان و سوءاستفاده کنندگان وارد عمل شده 
و زمينه را برای سودجويی خود از اين امتياز دولت، فراهم کنند. آنها تماس  هايی را 
با توليدکنندگان پوشــاک و صنايع نساجی حاصل کرده و اين موضوع را با آنها در 
ميان گذاشته اند که اگر بازی برد- بردی با توليدکنندگان را رقم زنند، به اين معنا 
که اگر توليدکننده ای حاضر به قبول پيشنهاد آنها بوده و مايل باشد که کالای مورد 
نياز خود را به آنها سفارش دهد، آنها اجناس ترک و چينی را از طريق مرز سوريه 
وارد ايران کرده، سود خود را برداشت کنند و در مقابل، واردکننده را نيز از تخفيف 
60 درصدی در ســود بازرگانی واردات کالا که دولت وضع کرده اســت، بهره مند 
سازند. اين به اعتقاد دلالان، يک بازی برنده- برنده ميان آنها و توليدکنندگان است، 
چراکه به اعتقاد آنها، برای واردکننده مبدا کالا شايد چندان اهميتی نداشته باشد، 
بلکه مهم ميزان ســودی اســت که او از واردات کالا نصيب خود می کند و در کنار 
آن، مايحتاج خود را نيز تامين می کند. مهدی يکتا، دبير اتحاديه توليدکنندگان و 
صادرکنندگان صنعت نساجی با تائيد خبر مهر می گويد: متاسفانه کانال جديدی 
از قاچاق پوشاک به ايران باز شده و آن از طريق مرز سوريه است، چراکه بر اساس 
مصوبه هيئت وزيران در مهرماه سال جاری، واردات از کشور سوريه منجر به اعمال 
تخفيف 60 درصدی در ســود بازرگانی می شــود. وی می افزايد: با توجه به اينکه 
بخش عمده اقلام در کالاهای وارداتی ايران از ســوريه، شامل نساجی، نخ، پارچه، 
فرش، پيراهن مردانه و اقلامی از اين دســت است، به نظر می رسد نوعی راه قاچاق 
برای محصولات نساجی باز شده است. يکتا می گويد: توليدکنندگان زمانی که اين 
مصوبه از سوی دولت اعلام شد، اعتراض کردند، اما متاسفانه توجهی نشد؛ درحاليکه 
درخواست ما اين بود که اين تخفيف در سود بازرگانی را در مورد مواد اوليه همچون 
پنبه قرار دهند. اما هم اکنون سهم بازار ايران به دست رقبا می افتد. به گزارش مهر، 
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آمار واردات پوشاک در 8 ماهه ابتدای سال جاری نشانگر اين است که 19 ميليون 
دلار پوشــاک از طريق مبادی رسمی به کشور وارد شده است، درحاليکه آمارهای 
غيررسمی حکايت از واردات 4 تا 5 ميليارد دلاری در اين مدت دارد. اين درحالی 
است که با بالا بودن تعرفه، به طور قطع واردات جذابيت خود را از دست می دهد و 
قاچاق در بازار رونق می گيرد. در عين حال، صادرات کشور نيز نشانگر اين است که 
در 7 ماهه سال جاری معادل256 ميليون دلار صادرات نساجی صورت گرفته است 
که نســبت به سال گذشته افت داشته است. البته در اين ميان برخی کارشناسان 
علت کاهش را مشــکلات توليد می دانند. به هرحال، در نظر گرفتن تمامی جوانب 
برای انجام يک تصميم، موضوعی است که بايد مورد توجه قرار گيرد، چراکه برخی 
سياست ها اگرچه ممکن است سياست افزايش تجارت را دنبال کند، اما ممکن است 
باعث عواقب اين چنينی شود که بهتر است در اتخاذ تصميمات، ابتدا نظر ذی نفعان 

اخذ شود و پس از آن، تصميم نهايی گرفته شود.

 دبير سابق انجمن نساجي: بانك مركزي مقصر اصلي نوسانات شدید نرخ 
ارز در بازار است 

 
عضو هيئت مديره انجمن صنايع نساجي ايران با اشاره به مقصر بودن بانك مركزي 
در جريان نوســانات شديد نرخ ارز در بازار گفت: در شرايط فعلي مشكلات زيادي 

براي واردات قطعات مورد نياز كارخانه هاي صنعتي كشور به وجود آمده است
. جمشيد بصيري  در گفت وگو با ايسنا، افزود: زماني كه نرخ بهره سپرده گذاري  در 
بانكها كاهش يافت، مردم پول خود را از بانكها بيرون كشيده و به سرمايه گذاري در 
بازارهايي مثل مســكن، طلا وارز رو آوردند، زيرا كه هيچ عقل سليمي نگه داشتن 
پول در بانك را توصيه نمي كرد. وي افزود: به هر حال همه مردم با اصول تجارت و 
صنعت آشنا نيستند و به همين دليل زماني كه پول خود را از بانك بيرون كشيدند، 
به جاي صنعت و توليد، در مسكن، طلا و ارز سرمايه گذاري كردند كه اين باعث به 
هم ريخته شدن شرايط اقتصادي كشور شد. بصيري با اشاره به وارد شدن لطمات 
اقتصادي به كشــور در جريان نوسانات اخير نرخ ارز، اظهار كرد: متاسفانه فرهنگ 
كار گروهي در ايران وجود نداشــته و از سوي ديگر نسل جوان نيز ادامه دهنده راه 
صنعتگران گذشته نيست. دبير ســابق انجمن صنايع نساجي ايران يادآوري كرد: 
چند ســال پيش قرار شد 500 ميليون دلار تســهيلات براي بازسازي و نوسازي 
كارخانه هاي نســاجي اختصاص يابد كه به دليل از تعادل خارج شدن برابري نرخ 
يورو و دلار، دولت اعلام كرد كه بازپرداخت تسهيلات بايد به قيمت يورو انجام شود 
كه اين موضوع همه چيز را به هم ريخت. وي افزود:  اخيرا و بعد از گذشــت نزدك 
به هشــت ســال دولت موافقت كرده كه بازپرداخت تسهيلات گرفته شده توسط 
كارخانه هاي نساجي با نرخ ثابت دلار در زمان اخذ دريافت تسهيلات انجام شود كه 

در اين مدت بسياري از توليدكنندگان روحيه كاري خود را از دست داده اند. 

 صنعت نساجي چين همچنان مي تازد 

وزارت صنعت و فناوري اطلاعات چين اعلام كرد كه صادرات نساجي اين كشور در 
سال جاري ميلادي علي رغم هشدارهايي درباره كاهش تقاضا در بازارهاي خارجي 

افزايش خواهد يافت. 
صنعت نساجي چين اگرچه با فشار قابل ملاحظه اي از سوي مسائلي مانند نوسان 

نرخ ارز و كاهش تقاضا در بازارهاي صادراتي مواجه شــده، اما پيش بيني مي نشود 
رشــد صادرات اين صنعت در سال جاري ميلادي كاهش قابل ملاحظه اي داشته 
باشد. صادرات نساجي چين در 11 ماهه سال قبل با افزايش 24 درصدي به 86,4 
ميليارد دلار رسيد. درآمد اصلي اين صنعت نيز در همين مدت 27,4 درصد رشد 
نشان داد. به گزارش شين هوا، توليد صنعتي در اين حوزه نيز 10,5 درصد افزايش 

يافت. 

 سند راهبردی صنعت نساجی تدوین می شود 

دبير اتحاديه صادر کنندگان نساجی و چرم ايران با بيان اينکه به ايتاليا پوشاک صادر 
می کنيم، گفت: سالانه 8,5 ميليارد دلار پوشاک قاچاق وارد می شود.

به گزارش اکونيوز، مهدی يکتا با بيان اين مطلب اظهار داشت: فعالان صنعتی در 
خصوص انتقال ارز و همچنين بخشــودگی بيمه کارفرمايان مشکلاتی را دارند که 
در اين خصوص جلســه ای با آقای صالحی نيا معاون امور اقتصادی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت برگزار کرديم تا اين مشکلات برطرف شود. وی افزود: تدوين سند 
راهبردی صنعت نساجی و پوشــاک با همکاری تشکل های بخش خصوصی آغاز 
شده اســت که می تواند گام بزرگی در توسعه صنعت نســاجی کشور باشد. دبير 
اتحاديه صادر کنندگان نســاجی و چرم ايران گفت: سند استراتژی صادراتی اين 
صنعت هم با همکاری اتاق بازرگانی آغاز شــده اســت. يکتا اظهار داشت: در حال 
حاضر در صادرات محصولات نساجی مشکلات عمده ای وجود دارد و آمار صادرات 
در اين بخش کاهشــی اســت در حالی که آمارهای اعلام شده از سوی گمرگ و 
ســازمان توسعه تجارت روند افزايشی دارد. به نظر می رسد سازمان توسعه تجارت 
عزم و خود را جزم کرده تا به هر ترتيبی شده به 42 ميليارد دلار صادرات غيرنفتی 
برســد. اما اين در حالی است که در بخش کالاهای نساجی آمارها کاهشی است و 
تقريبا صادرات پتروشيمی در حال جايگزين شدن به جای کالاهای غيرنفتی ديگر 
بوده اســت و آمارهای ارائه شده آمارهای کارشناســی نيست. وی ميزان صادرات 
محصولات نساجی در 7 ماهه سال نود را 256 ميليون دلار اشاره کرد که در مدت 
مشابه سال گذشته 314 ميليون دلار بوده است و کاهش 18 درصدی داشته است. 
دبير اتحاديه صادر کنندگان دليل کاهش صادرات را کمبود نقدينگی، مشــکلات 
مربوط به نقل و انتقال ارز، مشــکلات واحدهای توليد کننده در تامين اجتماعی و 
همچنين واگذار کردن بازارهای رقابتی به چين و ترکيه اعلام کرد. يکتا پتانســيل 
بازار پوشاک و نساجی ايران را 12 ميليارد دلار اعلام کرد و اظهار داشت که تقريبا 
8,5 ميليارد از اين بازار توسط کالاهای قاچاق تامين می شود و از 70 درصد پوشاک 
خارجی در بازار 99 درصد آن به صورت قاچاق وارد کشور می شود. وی اعلام کرد 
يکی از شرکت های نمونه صادراتی اين صنعت سالانه 2 ميليون دلار به کشور ايتاليا 
و برندهای معروف آن کشــور کالا صادر می کند و اين نشــان دهنده آن است که 

شرکت های توليدکنندگان داخلی پتانسل رقابت با برندهای خارجی را دارند.

 اعتراض به اخراج نمایندگان کارگران نساجی به دستور مدیر عامل! 

اخــراج دو نماينده کارگران در حالــی صورت پذيرفت که وقتی ما جهت پيگيری 
مطالبات به مديرعامل مراجعه ميکنيم ، می گويند بنده استعفاء داده ام وکاره ای 
نيستم ولی همين شخص اکنون حکم اخراج کارگران را امضاء نموده است . دهها 
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تن از کارگران نســاجی مازندران با حضور در دفتر امام جمعه قائم شهر و نماينده 
مردم مازندران در مجلــس خبرگان رهبری پيگير مطالبات خود و ديگر کارگران 

نساجی اين شهر شدند.
به گزارش ايلنا ،حضور اين کارگران که با دلجويی و دعوت به خويشتن داری آيت 
االله معلمی همراه بوده اســت . در اين ديدار نماينده کارگران با درميان گذاشــتن 
مشــکلات موجود از اخراج دو تن از نمايندگان کارگران نساجی توسط مديرعامل 
اين شــرکت خبر داد و گفت : متاسفانه مديرعامل کارخانه به جای حل مشکلات، 
دونفــر از نمايندگان کارگران را که پيگير مطالبات بودند ، به اتهام اخلال در نظم 
عمومی اخراج کرد. وی از برخورد دوگانه مديريت کارخانه نساجی مازندران انتقاد 
کرد و افزود : اخراج دو نماينده کارگران در حالی صورت پذيرفت که وقتی ما جهت 
پيگيری مطالبات به مديرعامل مراجعه ميکنيم ، می گويند بنده اســتعفاء داده ام 
وکاره ای نيستم ولی همين شخص اکنون حکم اخراج کارگران را امضاء نموده است 
! . در اين ديدار آيت االله معلمی با تاکيد مجدد بر حل مشــکل کارگران نساجی ، 
آنان را به خويشــتن داری دعوت کرد و گفت : با توجه به شرايط پيش رو که دهه 
مبارک فجر و متعاقب آن برگزاری انتخابات مجلس شورای اسلامی در پيش است 
. بايد حد اکثر تلاشمان را برای هوشياری و افزايش بصيرت بکار بنديم و البته بايد 
اســتيفاء حقوق کارگران را از مجــاری ذی صلاح مجدانه پيگيری نمائيم نماينده 
مردم مازندران در مجلس خبرگان با اشــاره بــه پيگيری مجدانه مطالبات معوقه 
کارگران قائم شــهری افزود :سعی کنيم از هر گونه تنش جلوگيری شود وبا حفظ 
آرامــش مطالبات معوقه را با جديت پيگيری نمائيــم. در پايان اين ديدار کارگران 
حاضــر بر پيگيری مطالبات صرفا بر مدار قانــون تاکيد کرده و از نماينده مجلس 
خبرگان خواســتند بازهم صدايشان را به مسئولان ارشد دولت برساند. شايان ذکر 
است کارگران نساجی مازندران واقع در شهرستان قائم شهر 18 ماه است که حقوق 

دريافت نمی کنند . 

 ریيس اتحادیه كارگاه هاي نســاجي اصفهان: نجات صنعت نساجي، به 
حمایت چندجانبه دولت نياز دارد 

 
رييس هيئت امناي شهرک صنعتي راوند کاشان گفت: تلاشهاي فردي و گروهي 
صاحبان صنايع و کارکنان آنها در اين شهرک صنعتي، همواره به بار نشسته است. 
محمد گذرنويي، در گفت وگو با ايسناافزود: در سال جاري برخي از واحدهاي مستقر 
در اين شهرک به عنوان واحدهاي برتر و نمونه صنعتي سال معرفي شدند و اين امر 
نشان دهنده آن است که صنعتگران ما با عشق به کار و برنامه ريزي سعي مي کنند 
از سد مشکلات گذر کنند که البته فقط عشق و علاقه صاحبان صنايع کافي نيست 
و دولت نيز بايد راهکاري اساســي در اين راســتا بينديشد. وي با بيان اينکه ساير 
واحدهاي صنعتي اين شــهرک نيز با وجود برخي مسايل مطرح در حوزه صنعت، 
با مشکل آنچناني روبه رو نبوده اند، اظهار کرد: اغلب موانع و مشکلات همان قوانين 
دست و پاگير و مسايل اداري بوده که از قبل هم وجود داشته است. وي خاطرنشان 
کرد: صنعتگران و توليدکنندگان باتجربه نيز توانستند به نوعي افزايش قيمت مواد 
اوليه و حاملهاي انرژي را پشت سر بگذارند تا مشکل حادي به وجود نيايد. رييس 
هيئت امناي شــهرک صنعتي راوند کاشان تصريح کرد: البته برخي از واحدهايي 
که از پشــتيباني مالي کمتري برخوردار بودند و همچنين در شناســايي بازارهاي 
هدف با خطا مواجه شــدند، ضرباتي به صنعت و سرمايه شــان وارد شد. اين فعال 

عرصه صنعت همچنين در خصوص تســهيلات وامي که قرار بود در قبال افزايش 
قيمت  حاملهاي انرژي به صنعتگران اعطاء شود، گفت: همکاري آن چناني از سوي 
بانکها با اين امر صورت نگرفت و البته عمدتا دريافت اين گونه وامها به دليل مهلت 
بازپرداخت کوتاه مدت آن و همچنين بهره اش به نفع صنعت و صنعتگر نبود و در اين 
شــهرک استقبال شاياني از آن صورت نگرفت. گذرنويي يادآور شد: در حال حاضر 
صنعتي شــدن راهي است که در آن گام نمي نهيم يا در اين مسير آنچنان آهسته 
گام برمي داريم که به چشم نمي آيد. وي گفت: اگر روند به همين منوال ادامه يابد و 
حمايت از صنايع در همين حد باقي بماند و قيمت  مواد اوليه، امکانات و تجهيزات 
موردنياز افزايش يابد، با توجه به وضعيت بازار فروش، با مشکلات جدي تري در حوزه 
صنعت مواجه خواهيم بود. رييس اتحاديه كارگاههاي نســاجي اصفهان نيز گفت: 
افزايــش قيمت حاملهاي انرژي تاثير غير قابل انکاري بر حوزه صنعت به خصوص 
بخش نســاجي داشته است که نمي توان آن را ناديده گرفت. "حسين حقيقت"، در 
گفت وگو با خبرنگار ايسنا، منطقه اصفهان خاطرنشان کرد: هزينه هاي حمل ونقل به 
تبع افزايش قيمت سوخت افزايش يافته است و توليدات با هزينه بالايي به بازارها 
روانه مي شــود و اگر ســايرين، جاي ما را در بازارهاي صادراتي پر نکرده باشند، با 
قيمتهاي موجود در عرصه حمل ونقل، ميزان صادرات ممكن اســت كاهش يابد. 
وي با اشــاره به هزينه هايي مانند بيمه، دارايي، ماليات، وثيقه هاي بانکي در قبال 
تســهيلات وام و قوانين دســت  و پاگير و قيمت مواد اوليه، گفت: نجات صنعت و 
به ويژه نســاجي که بيش از 40 درصد کارگاههاي مرتبط با آن در اصفهان تعطيل 

شده اند، به عزمي راسخ و حمايتي چندجانبه از سوي دولت نياز دارد. 

 استفاده از لباس های تاناکورا سبب عوارض قارچی می شود 
 

دکتر حسين طباطبايی-  متخصص پوست-  گفت: استفاده از لباس های تاناکورا( 
لباس های دســت دوم خارجی) ســبب عوارض قارچی شده که درمان آن به مرور 

زمان انجام می شود.
دکتر طباطبايی در گفت وگو با برنا اظهار داشــت: اســتفاده از لباس های تاناکورا 
عوارض کوتاه مدتی چون کال و شپش را در پی دارد که اين عوارض با مرور زمان 
از بين می رود، ضايعات قارچی از عوارض طولانی مدت استفاده از لباس های دست 
دوم خارجی است که درمان آن به مرور زمان انجام می شود. اين متخصص پوست 
ادامه داد: در مجموع بايد فرهنگ عدم استفاده از لباس دسته دوم در جامعه نهادينه 
شود. افراد می توانند با هزينه کمتر لباس های ايرانی و بدون مشکل خريداری کنند. 
طباطبايی افزود: جوشاندن اين گونه لباس ها در آب 100 درجه، برخی از ضايعات 
پوســتی را از بين می برد، اين در حالی است که امکان جوشاندن انواع لباس وجود 
ندارد. اين متخصص پوست تصريح کرد: شايد لباس های تاناكورا بعد از جوشاندن، 
شستن و اتو كردن مشكل جدی پزشکی نداشته باشد، اما هيچ گاه نمی توان توصيه 

به استفاده از آن ها كرد. 

 محققان دانشــگاه اميركبير ارائه كردند: روشي جدید براي توليد انواع 
نانوالياف متخلخل با كاربردهاي مختلف 

 
پژوهشــگران دانشــگاه صنعتي اميرکبير موفق به توليد نانوالياف متخلخل از نوعي 

كوپليمر خاص براي اولين بار شدند. 
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ناديا رحيمي از دانشــكده مهندســي نساجي دانشــگاه اميركبير و مجري طرح در 
مــورد چگونگي انجام مراحل مختلف آن اظهار کــرد: در اين تحقيق ابتدا کوپليمر 
اکريلونيتريل-اکريليک اســيد سنتز شد و سپس به منظور بررسي تاثير پارامترهاي 
الکتروريسي بر نانوالياف حاصل از کوپليمر فوق، نمونه ها به صورت عادي الکتروريسي 
شــدند. در مرحله ي بعد، الکتروريســي در محفظه اي که رطوبت نسبي آن بالاتر از 
محيط بود، الکتروريســي شده و تصاوير ميکروســکوپ الکتروني آن ها تهيه شد. در 
مرحله اي ديگر، تعدادي از نمونه ها در سيستم سه  جزئي شامل پليمر/حلال/ضدحلال، 
الکتروريسي شدند و ساختار داراي تخلخل آن ها نيز با استفاده از تصاوير ميکروسکوپ 
الکتروني مورد بررســي قرار گرفتند. وي، بررسي امکان توليد نانوالياف متخلخل از 
کوپليمر اکريلونيتريل-اکريليک اســيد به دو روش ايجاد رطوبت و نيز اســتفاده از 
سيســتم سه جزئي در الکتروريسي را هدف اجراي اين پروژه بر شمرد و گفت: الياف 
متخلخل يکي از انواع نانوالياف توليد شــده به روش الکتروريسي هستند. اين الياف 
براي توليد فيلترها، غشــاهاي جاذب و مصارف پزشکي نظير دارورساني و مهندسي 
بافت بر حســب نوع پليمر مورد استفاده، کاربرد فراوان دارند. اين پژوهشگر تصريح 
کرد: روزنه ها نقش مهمي در تعيين خواص ســاختارهاي متخلخل دارند و عموما به 
سبب افزايش سطح موثر الياف در ساختارهاي متخلخل، کاربرد اين محصولات نسبت 
به نمونه هاي مشابه غيرمتخلخل افزايش مي يابد. کوپليمرهاي اکريلونيتريل به سبب 
مقاومت بالايي که در محيط  هاي شــيميايي دارند، براي استفاده به عنوان جاذب ها 
و فيلترها بسيار مناسب هســتند. رحيمي تنها در ادامه خاطرنشان کرد: استفاده از 
محلول نمک کلريدســديم براي کنترل رطوبت محفظه ي الکتروريسي و استفاده از 
پروپيلن  گلايکول به عنوان جزء ضدحلال در سيستم سه جزئي شامل پليمر/ حلال/ 
ضد حلال از نوآوري هاي اين پژوهش اســت. وي با بيان اين که از نتايج اين تحقيق 
مي توان در صنايع و بخش هايي که به نوعي با فيلترها و تهيه غشاهاي جاذب سر و کار 
دارد، استفاده کرد، افزود: به طور کلي استفاده از نانوالياف در کشور ما هنوز به شکل 
صنعتي در نيامده و در ابعاد وسيع توليد نمي شود. اما چنانچه توليد نانوالياف به شکل 
صنعتي راه اندازي شود، مي توان گفت استفاده از ساختارهاي متخلخل علاوه بر حفظ 
ماهيت و خاصيت پليمرهاي مورد اســتفاده، در ازاي مصرف برابر از محلول پليمري 
براي توليد ساختارهاي غيرمتخلخل، در مقايسه با آن ها سطح مخصوص بيشتر و در 
نهايت راندمان بيشتر در کارايي را به دست مي دهند. اين پژوهشگر تاکيد کرد: تا کنون 
پژوهش هاي محدودي براي توليد نانوالياف متخلخل در داخل و خارج از کشور انجام 
شده  است و در پژوهش هايي هم که از پلي اکريلونيتريل (PAN) استفاده شده، عموما 
اساس آن ها هموپليمر اکريلونيتريل بوده است. وي با اشاره به اين که نخستين بار است 
که در اين پژوهش از اين کوپليمر خاص (اکريلونيتريل- اکريليک اسيد) استفاده شده، 
تصريح کرد: تا به حال گزارشي مبني بر روش مورد استفاده در اين پژوهش ارائه نشده 
اســت، بنابراين مي توان گفت نخستين بار است که در اين پژوهش، الياف متخلخل 
در ابعاد نانو، از اين کوپليمر و با اين روش به صورت نمونه ي آزمايشگاهي تهيه شده 
 2011 ICONTEX است. به گفته اين محقق، تا کنون تعداد يک مقاله در کنفرانس
در کشور ترکيه و يک مقاله در همايش دانشجويي ستاد نانو ارائه شده است. همچنين 
 ISI 2012 در مرحله ي داوري بوده و يک مقاله ي AUTEX مقاله اي براي کنفرانس
نيز در دســت ويرايش براي ارائه به نشريات است. بر اساس اين گزارش، اين پژوهش 
با عنوان «الکتروريسي کوپليمراکريليک و بررسي تاثير عوامل موثر بر اندازه ي تخلخل 
الياف نانو حاصل» توسط ناديا رحيمي انجام شده که دکتر سيد هژير بهرامي و دکتر 

مختار آرامي راهنمايي آن را بر عهده داشته اند. 

 دلایل تعطيلي كارخانه پارسيلون 
 

مديركل دفتر صنايع نساجي و پوشــاك وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره به 
اين كه تعطيلي كارخانه پارسيلون مربوط به امروز و ديروز نيست، افزود:  اين كارخانه 
بيش از دو سال است كه تعطيل بوده و تاكنون نيز دولت براي ادامه حيات آن تلاش 

زيادي كرده است. 
مهدي اســلام پناه در گفت وگو با ايسنا، توضيح داد: كارخانه پارسيلون در سال 1353 
در اســتان لرستان تاسيس شد و تا سال 1382 سهام آن در اختيار دولت بود. پس از 
آن ســهام اين شركت به بخش خصوصي واگذار شد. وي افزود: كارخانه پارسيلون در 
حوزه هاي توليد نساجي، ريسندگي و پليمري فعاليت مي كرد. اين كارخانه همچنين 
حدود 200 هكتار زمين داشــته كه شامل خانه هاي سازماني و بخشهاي رفاهي هم 
مي شوند. اسلام پناه با اشاره به اين كه پارسيلون در طول زمان نتوانست توليداتش را با 
نياز بازار منطبق كند، گفت: پارسيلون نخ نايلون توليد مي كرد كه اين محصول كم كم در 
بازارهاي جهاني از دور خارج مي شود. ضمن اين كه حجم توليد كارخانه پارسيلون بسيار 
پايين بوده به طوريكه در آمارهاي منتخب وزارتخانه در نظر گرفته نمي شود. مديركل 
دفتر صنايع نساجي و پوشاك وزارت صنعت، معدن و تجارت با بيان اين كه پارسيلون 
هم اكنون بيش از 200 نيروي رسمي و قراردادي دارد، توضيح داد: كارخانه پارسيلون 
درحال حاضر بيش از 100 ميليارد تومان بدهي به سيستم بانكي، تامين اجتماعي،  برق 
منطقه اي، دارايي، ماليات، بازنشستگان و كارگرانش دارد و عملا حجم بدهي اين شركت 
بسيار بيش از دارايي هاي آن بوده كه طبق قانون ورشكسته محسوب مي شود. بدهي اين 
شركت تنها به سيستم بانكي به بيش از 80 ميليارد تومان مي رسد. او با يادآوري اين كه 
طي سالهاي گذشته كارخانه پارسيلون به خاطر شرايطش بارها مورد حمايت دولت قرار 
گرفته است، عنوان كرد: بدهي اين كارخانه  در برهه اي استمهال شد. كارگروه حمايت 
از توليد و ستاد تسهيل و پشتيباني شهركهاي صنعتي نيز مصوباتي در جهت حمايت از 
اين كارخانه داشتند. در تير ماه سال جاري نيز پنج ميليارد ريال بابت حقوق كارگران از 
سوي وزارتخانه به اين كارخانه پرداخت شد. اسلام پناه تاكيد كرد: درحال حاضر به دنبال 
تغيير كاربري و فروش زمينهاي مازاد پارسيلون هستيم. در اين زمينها قرار بود طرحهاي 
توســعه كارخانه اجرا شوند كه اين اتفاق هرگز رخ نداد. مديركل دفتر صنايع نساجي 
و پوشــاك وزارت صنعت، معدن و تجارت با بيان اين كه مديريت بخش خصوصي در 
كارخانه پارسيلون ضعيف بوده است، گفت:  ما حتي تلاش كرديم به كارخانه پارسيلون 
منابع ارزي اختصاص دهيم كه اين كارخانه نتوانست اين منابع را جذب كند. وي ابراز 
اميدواري كرد كه در جلسات آينده كارگروه حمايت از توليد با حضور مقامات استاني 
موضوع كارخانه پارسيلون و مشكلات آن به طور جدي مورد بررسي قرار گيرد و براي 
آن چاره جويي شــود. اسلام پناه تاكيد كرد:  همه چيز در اختيار دولت نيست و بخش 
خصوصي به عنوان مالك پارســيلون بايد ارزش ســهام خود را بالا برده و تلاش كند 
كارخانه را دوباره به شرايط عادي آن بازگردد. به گزارش ايسنا، در سال 1386 يكي از 
نمايندگان خرم آباد در مجلس فاش كرده بود كه كارخانه پارسيلون در سال 1382 با 
صدها ميليارد تومان ارزش با نازل ترين قيمت به صورت وام كه هنوز هم باز پرداخت 
نشده به بخش خصوصي واگذار شــده است. وي اعلام كرده بود كه اين ثروت ملي با 
ارزش بسيار بالا به تاراج رفت و مشخص نيست براساس چه رابطه بازي هايي واگذار شده 
است. معاون برنامه ريزي استانداري لرستان نيز شهريور ماه امسال گفت كه در خصوص 
کارخانه پارسيلون يک خصوصي سازي ناقصي صورت گرفته بود و به کساني که اهليت 

لازم را نداشتند، واگذار شده بود. 


